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Část vědy už nehledá pravdu, stává se slouhou
politických elit a vědecky zdůvodňuje nesmysly
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SU/PETER STANĚK

Co všechno přinese tento rok a co nám přinesou roky příští? Asi

ještě nikdy za posledních třicet let, a vůbec od druhé světové války,

nebyli lidé u nás a v Evropě celkově v takové nejistotě z toho, co

přijde. Asi už nikdo nezpochybňuje tezi, že Západ stojí na zásadní

křižovatce, a to, kterou cestou se vydá, ovlivní jeho vývoj na desítky

a nejspíše i na stovky let. Kde se vůbec nacházíme, jak jsme se na

tomto místě ocitli a jaké máme možnosti dalšího směřování? Jsem

ráda, že si o těchto věcech, které nás tolik ovlivňují, mohu opět

povídat ekonomem a prognostikem Peterem Staňkem.

Martina: Ještě doplním, že jste bývalý poradce několika premiérů,

a také bývalý předseda vědecké rady Ekonomického ústavu

Slovenské akademie věd, bývalý poradce Světové obchodní banky
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i Mezinárodního měnového fondu. Pane profesore, jste uznávaný

analytik, zpracoval jste spoustu vědeckých článků a pojednání, ale já

bych přesto začala lidově: Řekněte mi, čeho jsme to, prosím vás, byli

v uplynulém roce svědky? Co se stalo se světem v roce 2022?

Peter Staněk: Kdybych to měl říci prostě: Svět se vymkl z kloubů,

blbost zvítězila, moudrost si vzala dlouhodobou dovolenou, a teď

jsme svědky přímo šíleností. Šíleností, které se ženou celou

společností. Jsou to nejenom elity, ale vezměte si i postoj mnoha lidí

k vakcinaci, postoj mnoha lidí k ukrajinskému konfliktu, k tomu, co

se děje v geopolitické architektuře planety. A skutečnosti, že někteří

se koukají na zprávy a nevidí, někteří nekoukají na zprávy a vidí.

A v konečném důsledku je zajímavá jedna věc: Opravdu jsme ztratili

zdravý rozum? Nejsme schopni kritické analýzy všech souvislostí?

A hlavně, nejsme schopni udělat architekturu souvislostí, co je

příčinou toho, co je kolem nás? Bohužel, musím říct otevřeně,

a souhlasím s belgickým profesorem, který se zabýval vědou, že

bohužel velká část vědy již nehledá pravdu, ale stává se slouhou

politických elit, a vědecky zdůvodňuje všechny nesmysly. Od toho, co

jste viděla v covidu, až po geopolitickou architekturu planety. Ať žije

věda. Svobodná věda.

Svět se vymkl z kloubů, blbost zvítězila, moudrost odešla, a jsme svědky
šíleností, které se ženou celou společností

Martina: Pane profesore, začal jste větou: „Svět se vymkl z kloubů“.

Tato věta by na mě působila trochu uklidňujícím dojmem, protože

citujete kralevice dánského, a tudíž stejný dojem, pocit, měl už

William Shakespeare, což je nadějeplné, protože to znamená, že

neděláme větší chyby, než dělali lidé kdysi.

Peter Staněk: Otevřeně s vámi souhlasím, že se svět ocitl na

zásadní křižovatce. Náš problém je ve dvou směrech: Poprvé, někdo

vypnul semafory, takže nevíme, jestli vlevo, nebo vpravo, vpřed, nebo

vzad, nebo jakým způsobem na tu křižovatku reagovat. Pak je tady

druhý problém, máme zařadit normální rychlost, nebo větší rychlost,
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nebo dupneme na plynový pedál a pojedeme rychlostí 200 kilometrů

za vteřinu? Proč? Protože když se podíváte na dnešní svět, tak to

vypadá tak, jako by se mravenci hádali, ve kterém poschodí

mraveniště budou žít. Jde stádo slonů, sloni dupají, a náhodou

nějaký slon dupne do mraveniště.

My jsme zahleděni na svůj vlastní problém, ale vůbec si

neuvědomujeme, že kolem nás probíhá ne globální oteplování, ale

teraformace životního prostředí ve všech důsledcích, které z tohoto

termínu vyplývají. Podívejte se na to, co se děje: Extrémní sucha,

extrémní teploty, gigantické povodně, jaké nikdy nebývaly. Vezměte

aktivaci ohnivého kruhu, posun kontinentálních desek, seismické

otřesy, všechno to, co se děje kolem nás. Oblasti, které byly suché,

jsou zaplaveny povodněmi, naposledy zátopy v Saúdské Arábii. Na

poušti povodeň? Prosím vás, jak je to možné? Pak vezměte druhou

stránku: Ledovce se topí, ale prý se netopí. Takže topí, nebo netopí?

Máte to tak, že na Antarktidě východní část narůstá a západní část se

topí, takže mají pravdu obě skupiny vědců, jedni i druzí.

Pak se podíváte na poslední zvláštnost a najednou zjistíte, že svět

kolem vás směřuje k nové dynamické rovnováze, a všechno to, co

jsme udělali, nebo neudělali, směřuje k obnovení dynamické

rovnováhy. Ale příroda jako kdyby s člověkem nepočítala a řekla si,

že člověk, a teď budu úplně kacířský, že podíl člověka na změnách

životního prostředí je tři až pět procent, podle posledních studií,

žádných 90 procent. Podruhé, vůbec to není problém CO , ale je to

problém nové dynamické rovnováhy mezi energetickou distribucí na

planetě, vodními strukturami a tím, co se nazývá bezpečnostní

protokol vody. Množství vody je konstantní, mění se pouze poměr

skupenství.

A pak máte třetí věc, která je nejzávažnější: Jestliže bude docházet

k dalším změnám přírodního prostředí, tak pravděpodobně budou

mít pravdu vědci, kteří konstatovali v jedné vědecké studii, že

v příštích pěti, až deseti letech bude 20 až 25 procent povrchu

planety, které jsou dnes vhodné pro život, nevhodné pro život.
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Vznikne 10 až 12 procent nových území vhodných pro život. Pouze

jediný drobný problém? Na území, které již nebude vhodné pro život,

žije 1,8 miliardy lidí, a měli byste zvládnout migrační transformaci

této skupiny. A paradoxně, podle posledních pěti modelů, které se

dělají na základě sedimentů v Grónsku a Antarktidě, to nebude tak,

jak to udělalo IPCC, ale tak, že na sever od Karpatského oblouku

a České kotliny bude hodně zima. Průměrná teplota se má snížit o 20

°C, protože Golfský proud změní energetický obsah. Jižní část se

nebude vysoušet, ale naopak se zvýší objem srážek v Anatolii, severní

Africe, v Dalmácii, Chorvatsku a podobně, a zmenší se rozdíly mezi

létem a zimou. Tedy bude to velice příjemné území. No a náš

problém bude pouze v tom, že nějací Dánové, Holanďané, Belgičané,

Němci a tak dále, budou rychle migrovat do našich území. A pak se

nám může stát, že budeme malou skupinou v rámci většího etnického

celku. Problém je nejenom v tom, že se to uděje, ale také v tom, že

podle všech propočtů to bude probíhat nesmírně rychle.

Martina: Pane profesore, stihneme ještě dodělat tento rozhovor?

Peter Staněk: Možná to doděláme, možná to nestihneme. Ale můžu

vás uklidnit, největší poznatek, který teď je u korektních klimatologů,

geologů, oceánologů a podobně, zní: „Všechny procesy na povrchu

planety probíhají podstatně rychleji, než jsme uvažovali.“ Takže se

podíváte na známý amazonský prales, o kterém všichni, včetně šílené

Gréty, vykřikují, že jsou to plíce planety. Tak nejsou to plíce planety.

Je to mořský fytoplankton, který vyprodukuje 82 procent kyslíku,

a pohlcuje 70 procent CO . Je to svrchních pět metrů hladiny, kde je

většina fytoplanktonu. A paradoxní je, že plícemi planety jsou

severské lesy, ne amazonský prales.

Konec konců, drobná poznámka bokem: Před 6800 až 7000 lety

amazonský prales neexistoval, ale bylo to savanovité území, které se

muselo zavlažovat. A jelikož to probíhá rychle, dokonce rychle na

lidský život, pak si musíme položit klíčovou otázku: Nejde o problém

globálního oteplování, ale o adaptaci lidské společnosti na změnu

přírodního prostředí geograficky i globálně.
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Proč elity dosud mluvili o depopulaci zaobaleně, ale nyní o tom mluví
otevřeně? Protože je to už probíhající proces?

Martina: Pane profesore, řekl jste, že probíhá životní transformace

životního prostředí se vším, co z toho vyplývá, co to přináší, a že to

probíhá momentálně mnohem rychleji, než jsme si původně třeba

mysleli. Pokud bychom si to vůbec připustili, tak proč? To je součást

toho, jak jste řekl, že jsme na křižovatce?

Peter Staněk: Ano, je to součást, protože kdyby všechny tyto

problémy polarizace společnosti – příjmová polarizace, problém

dělení bohatství, důsledky průmyslu 4.0, digitalizace světa v lidské

podobě, změna mořských proudů, změna hydrodynamického

potencionálu, změna struktury půdy, přírodní prostředí – probíhaly

odděleně rozloženy v délkách desítek let, tak bychom se možná vůbec

nemuseli vzrušovat. Ale příroda možná, jak se říká, malinko nasadila

na člověka a rozhodla se, že to všechno propojí, a bude to probíhat

v krátkém časovém úseku. A proto si teď položme základní otázku:

Proč elity, které předtím mluvily o depopulaci, o problémech

s přírodním prostředí, a tak dále, ale vždycky to zabalily do staniolu,

daly na to růžovou mašli, a mluvilo se v idiomech a podobně,

najednou o tom mluví úplně klidně, otevřeně, jako kdyby problém

depopulace a snížení populace o polovičku na planetě Zemi byl

předmětem procesů dneška a příštího roku? Co se v tomto změnilo?

Vyřeší pojídání červů a hmyzu problém hladu? 40 až 50 procent hmyzu
obsahuje nebezpečné parazity a konzumace hmyzu snižuje výkon
imunitního systému na 40 až 50 procent.

Martina: Co se změnilo?

Peter Staněk: Najednou je to především poznání, že všechny tyto

procesy přírody probíhají nesmírně rychle. Jestliže probíhají

nesmírně rychle, tak si položíte takovou otázku: Jsme schopni, při

dnešní architektuře společnosti a světa, zvládnout tento migrační

přesun 1,8 miliardy lidí, kdyby se měla demograficky přesunout do

jiných oblastí? Já neobhajuji Schwaba, jenom kladu otázku, jestliže

se 1,8 miliarda lidí bude muset přesunout jinam, umíte si představit,
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jaké důsledky to bude mít na teritoriální rozložení lidské rasy na

povrchu planety? Musíte nechat ten proces proběhnout, řekněme,

teraformace myšlení, to znamená, že lidé musí pochopit a začít

přemýšlet jiným způsobem.

A já se teď klidně zeptám: Všichni teď mluví o udržitelném rozvoji.

Co chcete udržet? Dnešní svět s jeho absurditami? S jeho

vykřikováním s LBGT, problém 70 pohlaví, a podobně, že to je hlavní

problém vaší civilizace? Není to problém vás, mezi společností

a civilizací? Není problém v tom, že prohlásíme, že žijeme

v antropocénu? Tak, kurňa, postavte se. Teď vybuchla sopka Mauna

Loa. Tak se postavte na kráter a řekněte té sopce, že ji vládnete, že vy

ovládáte tuto sopku, protože žijete v antropocénu. Zkuste se tam

jenom podívat, ale skončíte jako Empedoklés, po kterém zbyly akorát

jeho sandále na kráteru Etny.

A z toho vyplývá jedno zásadní poznání: Příroda je nesmírně laskavá

matka. Dávala nám desítky a stovky let stále šanci: Vzpamatujte se!

Nedělejte hlouposti. Uvědomte si, že jste součástí přírody, ne jejím

vládcem. Ale člověk je Homo sapiens, já říkám Homo debilicus, takže

všechna tato upozornění míjel, nereagoval na ně. Až jednoho dne

trpělivost Matce přírodě došla, a zřejmě zažíváme něco, co pro je

vědce fenomenální jev – tyto změny zažíváte jednou za tisíc let. Pro

běžného člověka je to ovšem problém, protože v jeho nesmírně

důležitých věcech, aby sledoval seriály a co se bude dít s jeho

hlavními hrdiny a podobně, ho najednou straší klimatickými

změnami a vším možným.

A pak tady máte poslední věc: Skutečně je nás na této planetě příliš?

V tomto ohledu jste najednou před zvláštní otázkou. Jo, můžete jíst

červy, můžete jíst hmyz, můžete vyřešit problém hladu, ale už vám

neřeknou druhé výsledky studií, že když jíte hmyz, tak poprvé 40 až

50 procent hmyzu obsahuje velmi nebezpečné parazity, které

pronikají do vašeho těla. Podruhé, pojídání hmyzu způsobuje, že váš

imunitní systém snižuje výkon na 40 až 50 procent. A potřetí, abyste
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měli dostatek hmyzu, tak byste museli udělat opět zásahy do

přírodního prostředí. Takže tento způsob cesty se mi zdá být

poněkud nevhodný.

Ovšem, můžete mít i jiné řešení potravin a populace. Jednak forma

regenerativního zemědělství a jednak nová cesta k novému

zemědělství, které vychází z poznatků, které se získaly v Rusku

a Bělorusku, a které umožňuje dokonce v našich podmínkách mít dvě

úrody ročně. Ale nebudu tuto technologii popisovat, zatím je to spíše

něco, co se začíná projevovat v některých pokusných farmách, ale je

to možný způsob příštího osídlení, příštího zemědělství, příští

kultury, příštího chápání.

Položte si otázku: Jestliže dnes vidíte tuto společnost, tak si opravdu

myslíte, že když všichni budeme žít ve megapolis, tak vyřešíme

dnešní problémy? Opravdu si myslíme, že když všichni budeme

v digitálním světě, budeme mít digitální avatar, který dokonce místo

nás půjde do práce – fantastická věc, zůstaňte ležet v posteli a pošlete

digitálního avatara, ať se tam štve s vaším šéfem, blbým, lidským – to

vyřeší naše problémy?

Martina: Pane profesore, odkud všechny tyto věci víte?

Peter Staněk: Ale to jsou studie, které dokonce publikuje

mainstream – ovšem drobně, na poslední stránce, několika větami,

nenápadné úpravy, aby nedej Bůh to někdo skutečně četl. A pak si

řeknete druhou otázku: Máte prý informační společnost. Informační

společnost, ovšem jedna klíčová otázka: Je problém v množství

informací, nebo ve vaší neschopnosti tyto informace zařadit do

kontextu? A z tohoto hlediska máte dvě možnosti. První možnost,

kterou používal minulý režim, že budete mít cenzuru. Limitujete

noviny a média, takže nemáte informace, ale máte samizdaty

a posloucháte Svobodnou Evropu, a podíváte se rakouskou televizi,

a tak dále. A těchto informací je málo.
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Nebo uděláte druhou věc: Dám vám Niagaru informací, a vy se v ní

utopíte, a stejně nechápete, ani tehdy, ani dnes. A pak si položíte

drobnou otázku: K čemu jsou pak tyto informace, jestliže mi

neumožní najít smysl života, najít svou vlastní životní cestu, podívat

se na přírodu, na společnost a podobně? Protože klíčový problém

dnešní společnosti není konkurenceschopnost. Zeptejte se většiny

lidí, ať vám řeknou, co je smyslem jejich života. Proč jsou tady. Je to

prostá přímo filozofická otázka. A zkuste analyzovat odpovědi

obyčejných lidí, ale dokonce i elit. Elity vám řeknou, že jsou tady

kvůli moci. Ale k čemu je vám moc? Moc je pouze nástroj, a jestliže

nemáte komu vládnout a pokud depopulujete planetu, tak těch 500

miliónů už není miliarda, už je to 500 miliónů. Těm chcete vládnout?

A kolik bude vládců? A bude dost těch obyčejných lidí, aby bylo komu

vládnout? Nebo to bude najednou velký problém, protože opět bude

před vámi stát zásadní otázka: Proč tady jste? Odpověď? Neznámá.

Našli jste odpověď na otázku: Proč tady jste? Co chcete zanechat
potomkům? 1,5 tuny exkrementů, které jsou jediným hmatatelným
produktem velké části lidí? Nebo zde chcete zanechat poznání?

Martina: Hned na začátku jste řekl, že někdo lidem vypnul

semafory tak, že je zahltil informacemi. Ne, že by je o ně připravil,

jako dřív, ale zahltil je, odvedl pozornost od skutečně důležitých věcí,

odpovědí na to, odkud přicházíme, kam jdeme, a proč máme na

tomto světě zastávku. Je to tak? A to přece neudělala příroda.

Peter Staněk: Ne, to udělal člověk. A paradoxní na tom je, že

vezmete mayské stély na Yuacatánu, a většina nejčastěji se

vyskytujících se otázek na mayských stélách zní takhle: „Kdo jsme?

Odkud jsme přišli? Kam směřujeme?“ Zkuste, aby tato geniální,

digitální robotizovaná, umělou inteligencí řízená společnost, aby na

to nalezla odpověď. Ale ona nějak odpověď nenachází. Máte digitální

svět, budete mít metaversum, budete v něm žít, v digitálním světě,

kde se budete potkávat, půjdete tam do digitální kavárny, na digitální

dovolenou. Super. Vyřešili jste odpověď na klíčovou otázku: Proč
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tady jste? Co chcete zanechat svým potomkům? Půldruhé tuny

exkrementů? Které jediné jsou zatím hmatatelným produktem pro

velkou část lidí? Nebo chcete zanechat poznání?

A pak si najednou položíte otázku: Jestliže základním fenoménem

přírody, ale i společnosti, je posun poznání, pak najednou chápete,

proč je mezigenerační přenos informací. Protože mladý sice může

mít informace, ale nechápe je, a nemá životní zkušenosti. Pak je

najednou logické, že jestliže prosakuji svůj život poznáním, pak se

s ním pojí odpovědnost k sobě samému, ke společnosti, přírodě.

A najednou máte společnost, která nalézá nikoli vládnoucí vztahy

k přírodě, ale je její součástí, a najednou chápe, že společnost je

přímou součástí přírody. A Matka příroda vám najednou pokyne

laskavou ruku, nebude vám dělat problémy přírodních změn, a vy si

najednou uvědomíte, že jste nalezli něco, co se nazývá dynamická

rovnováha mezi společností a přírodou.

Abych to řekl neurologicky, úplně nádherně vám to doložím takhle:

Jelikož váš organismus každý den získává miliardu informací, musíte

je třídit. Spíte nejenom proto, abyste odstraňovali toxiny, ale abyste

odstranili zahlcení informačních toků. Váš mozek to udělá v první

fázi šesti hodin zvané REM fáze. Ale vy si položíte klíčovou otázku,

nad kterou bádali vědci i na stanfordské lékařské fakultě: Jakým

klíčem třídíte informace? A najednou je tady krásná odpověď: Je to

emočně logický klíč. Ale pozor, emočně logický klíč je odrazem

morálních, etických a mravních principů society, které jste členem.

A jelikož je tato společnost zahlcena neodpovědností, spotřebou,

ovládáním, terorizováním a podobně, pak pro velkou část lidí toto

funguje. Paradoxní stav přírody: Deset procent má jiné kriteriální

funkce pro třídění informací. Můžete vzít jakýkoliv civilizační model,

jakýkoliv etnikum, vždy je to 90 a 10 procent, až byste to nazvali jako

přírodní fenomenální zákon.

Ale proč to tak je? Proč těch 10 procent má pocit, že nepatří do dané

společnosti? Protože jejich priority a všechno ostatní je postaveno

v jiné architektuře. A 90 procent řve: „Jo, podražilo nám lyžování
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v Kitzbühelu. A podívejte, chleba nám podražil. A dokonce dále

nemůžeme plýtvat energií. Ale to nevadí. Ona nám podražila, ale

uvidíme, co budeme dělat.“ Proč jsou neodpovědní? Proč se

nezamyslí nad sebou, dětmi, společností a přírodou? Protože když by

měli poznání, pak by museli mít také odpovědnost. A jestliže budou

mít odpovědnost, pak se nemůžou chovat tak nezodpovědně, jako

Evropská unie, která prohlásí, že Zelený úděl je nejlepší vynález, jaký

máme, a zároveň klidně prohlásí, že do roku 2030 zvýší těžbu dřeva

o 75 procent. A nepochybně asi víte, že les je nejlepším způsobem, jak

vyrovnávat klimatickou rovnováhu. Má to logiku?

Příčinou toho, co se nyní děje, je ztráta fundamentálních etických
principů, což nám znemožní řešit současné nakumulované krize

Martina: Pane profesore, když to takto položíte, tak samozřejmě

v žádném případě. Ale řekněte mi. Znamená to, co jste teď

vyjmenoval, že ekonomická, klimatická, lidská, krize identifikace lidí

a tak dál, je jenom odnož krize duchovní?

Peter Staněk: Ano. Je to přesně to, co řekl Baťa při krizi v roce

1929. To není ekonomická krize, to je krize morálky a etiky

společnosti. A bohužel toto přesně sedí, a starý Baťa to perfektně

vystihl a nepotřeboval k tomu žádné filozofické traktáty, ani digitální

svět. Dokonce, představte si, neměl ani ponětí o umělé inteligenci.

A on, jeden člověk, na to přišel.

Martina: Protože věděl, proč je na tomto světě?

Peter Staněk: Ano, přesně tak. A proto jeho podniky byly tak

sociální a produkční, jak byly. A proto expandoval po světě. Proto

měl zásadu, že když pracujete a jste odpovědní, tak vás musím

odměnit, ale když jste lempl, tak vás také odměním – kladivem.

Vyberete si pouze: pravý nebo levý palec. To je vaše volba. A toto

všechno je známo. Právě otázka ztráty etických principů – a prosím

vás, nemluvte mi o hodnotách Evropské unie – ztráta etických

fundamentálních principů je to, co nás teď bude nesmírně tlačit,

a znemožní nám to řešit všechny krize, které máme kolem sebe,
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a bude to vést jenom k tomu, co nazývají někteří lidé „kumulativní

efekt jednotlivých krizí“. To znamená, propojí se a udrží nesmírně

silně, a pak si všichni budou myslet: „Jo, nepřízeň osudu. Smůla.

Žijeme v nesmírně zlé době.“

Martina: Jako když se spojí několik lokálních bouřek a vznikne

dokonalá bouřka?

Peter Staněk: Jo, vznikne supercela. Ano, přesně tak. A pak vás

tato supercela spláchne, očistí dané území. Je to tedy přírodní

očištění území, ukáže vám vaši velikost v antropocénu, a v konečném

důsledku se příroda akorát zachechtá, protože člověk je opět

nepoučitelný.

Slovo „volby“ souvisí s poznáním, že: „Vůl by zvolil nejhorší možnou
variantu“. Většina lidí se stále nechá zklamat těmi, koho zvolili, a za čtyři
roky zvolí ty samé, nebo ještě větší idioty.

Martina: Pane profesore, jestliže jsme jako lidstvo na křižovatce,

která vznikla proto, že máme hlubokou krizi mravní, řečeno

baťovsky, nebo duchovní, tak pokud ale prvně nebudeme hledat

cestu k novému pojmenování duchovních a etických principů, tak se

zaručeně musíme na té křižovatce vydat tou nejhorší cestou.

Peter Staněk: Mohla byste parafrázovat slovo „volby“, které

nevzniklo jako demokratický efekt, ale jako známé vyjádření: „Vůl by

zvolil nejhorší možnou variantu.“ V tomto ohledu tedy skutečně slovo

„volby“ přesně sedí. Paradoxní je, že většina se opět pravidelně nechá

zklamat tím, koho zvolila, a pak opět neomylně za čtyři roky zvolí

ještě větší idioty, a opět jsou překvapeni, že tito idioti jsou opravdu

idioti. A tak si kladete otázku: „Proč to proboha tak neomylně,

opakovaně volí jako nejhorší možné řešení?“ Protože to znamená

jednu drobnost: Velká část lidí nechce být odpovědná za důsledky

svého jednání. Oni jsou dokonce neodpovědní za to, koho vyberou

a pak prohlásí, že jsou zklamáni, že byli podvedeni, a tak pokračují

dál.
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Ale my si vezmeme jednu základní věc: Jestliže jsem odpovědný, tak

první fáze je, že mám být odpovědný k sobě, k sobě samému, ke

svému organizmu, svému nitru a svému fungování. A když se na to

podíváte, tak najednou zjistíte: že se pro Boha na Vánoce budeme

přežírat, a pak budeme chodit do fitnesska, abychom zhubli.

Nesmírně logické. Na druhé straně budeme říkat, že přeci mnohé

věci jsou zdravé, například hmyz. Ale my víme, že to tak není. Pak se

podíváme na samotné vlastní fungování vašeho organismu,

a dospějete k zajímavé věci, že klíčovým parametrem pro váš

imunitní systém je diverzita vašeho mikrobiomu ve vašich střevech.

A teď všechny výzkumy Stanfordu ukázaly zajímavou věc: Normální

počet druhů mikroorganismů je 1900. V civilizovaném člověku je

1200. Pokles diverzity druhu vede k poklesu vašeho imunitního

systému o 40 až 50 procent. To jsou výzkumy stanfordské lékařské

fakulty.

A z toho vyplývá jedna zajímavá věc: Proč došlo k tomu poklesu?

Musíte vědět, že medicína se musí ptát na příčinu. Ne jenom, že

řeším váš klinický stav, ale musím vědět, co je příčinou nemoci –

snížení funkčnosti imunitního systému, trvalé stresy, latentní zápaly,

nebo co to je? A najednou zjistíte, že chemizace prostředí vede

k výrazné redukci druhové různorodosti vašeho trávicího traktu. Ale

váš trávicí trakt je geniální architektonický „udělák“. Je to dokonalý

systém, ale když tam vnesete tyto chemické důsledky, tak se začne

zadrhávat, a vzniknou zápaly. Latentní zápaly vyšponují imunitní

systém na maximum, a on, jako když motor běží 200 hodin na

maximální výkon – pak selže.

A teď najednou máte opět zvláštní poznatky: lesní medicína. Dělají ji

Japonci. A tato lesní medicína zjišťuje podivné jevy: Vyjdete na dvě

hodiny na procházku do lesa, a najednou zjistíte, že ty dvě hodiny

procházky po lese zvýšily výkonost vašeho imunitního systému o 40

až 50 procent. Ale Japonci dále zjistili, že pouze 40 procent vysvětlí

materiální produkty rostlin, ale že 60 procent je jiných, nazveme to –

nemateriálních příčin.
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No, a pak jste u další zajímavé věci. Jak je to vlastně s projektem

Neuralink? Proč Elon Musk založil institut Neuralink, a v rámci toho

institutu měli vymyslet systém, aby lidé měli jenom správné

myšlenky a fungovali jedině správným způsobem a tak dále?

A najednou přijde žaloba na pana Muska o 284 miliard dolarů –

zpronevěřil investorské peníze. A vy si položíte druhou otázku: Jak je

to možné? A tato otázka má klidnou odpověď: Protože se zjistilo, že

vědomí je kvantové nemateriální, a nemůžete ho ovlivňovat. Můžete

ovlivňovat strach, hrůzu, hněv a podobně, ale ne vědomí. Vědomí

dokonce nemůžete ovlivnit ani grafénovými nanočásticemi, které

jsou ve vakcíně mRNA. Už vidím, jak zuří všichni potírači hoaxů. Ale

toto všechno znamená jednu základní věc: K čemu je určen váš

mozek, a váš organismus? K tomu, aby byl schopen zpracovat

množství informací z vnějšku i z vnitřku, a aby poznal, jak funguje

váš organismus, jak funguje společnost a příroda.

Martina: Zkrátka – k myšlení.

Peter Staněk: Ano, protože toto myšlení vám umožní, abyste

pochopil souvislosti. K tomu máte informace. My jsme ve zvláštní

době – informační společnost poprvé od renesance poskytla

obrovské terabyty informací, a my opět, jako Leonardo, můžeme

udělat komplexní obraz světa. Ale my ho neděláme. Proč? Protože

detailní znalost o špičce špendlíku je nesmírně fundamentální, ale

přitom nevíte, k čemu ten špendlík je.

Martina: Protože nehledáme příčiny, ale neustále řešíme důsledky.

Peter Staněk: Přesně tak.

Martina: Od zdravotnictví po ekonomiku, až po duchovní otázky.

Peter Staněk: Přesně tak, absolutně souhlasím. A toto poznání by

mělo být základním východiskem pro něco jiného. A teď se podíváte

na tým profesora László, který dostal miliardy dolarů. Má veliký tým,

který pracuje na Stanfordské univerzitě, a vytváří model nové

společnosti a jejího fungování. A teď se podržte: Tento společenský
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model není založen na konkurenci, souboji, ovládání a spotřebě, ale

na třech bezpečnostních protokolech z rostlinné říše: spolupráce,

komunikace, empatie. Nechtěla byste žít v takové společnosti? A proč

toto rostliny, které jsou tady o miliardu let déle než my, lidé, toto

nalezly? A my, jako veliký Homo sapiens, vrchol evolučního řetězce,

nejvýznamnější tvor na planetě – blbec – to není schopen pochopit?

PETER STANĚK

 (4 votes, average: 5,00 out of 5)
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